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HÚSVÉT 6. VASÁRNAPJA                 C  év                                                            1- 4 oldal 
               
Olv.: ApCsel 15,1-2.22-29 – Jel 21,10-14.22-23 – Jn 14,23-29 
Krisztus békéje 
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 
Szentmise bevezetése 
 
Kedves Testvérek!  
Ez a mai nap a kommunikációs eszközök világnapja. Nem is gondolunk arra, hogy minden 
egyes találkozás – mint ez a mai is - kommunikáció. Az, aki az Igét hirdeti, valamiképpen 
arról a szeretetről tesz tanúságot, amely szeretet az Isten jellemzője. A teológia azt mondja, 
hogy Isten lényege: a Szentháromságos egy Isten szeretetközössége.  Az isteni Személyek 
egymással szeretetközösségben vannak. Jézus Krisztus küldetése, hogy ezt a szeretetet 
kiárassza a világra és ez a szeretet megjelenjen ebben a világban a  keresztény közösségek 
által, akik tanúságot tesznek az Isten szeretetéről.  
A mai napon megemlékezik a világ arról, hogy befejeződött a II. világháború. Gondoljunk 
arra a sok-sok halottra, akik az életüket áldozták.  
Imádkozzunk meghalt Károly testvérünkért is, hogy jusson el Isten békéjébe. 
 
Szentbeszéd 
 
Kedves Testvérek! A mai szentmise könyörgésében azt kértük, hogy amit emlékezetünkben 
fölidézünk, azt  valóra is váltsuk. Ebben a könyörgésben sorsokról, sőt az egész emberiség 
sorsát eldöntő kérdésről van szó. Nem elegendő ismerni Jézus Krisztust, nem elegendő 
ismerni tanítását, még az sem elég, ha az ember újra meg újra felidézi magában ezeket az 
igazságokat, életre  is kell váltani,mert az ember élete határoz meg mindent. 
 
Ma a tömegkommunikáció világnapja van. 
A pápa hangsúlyozza egyik iratában, hogy a keresztények erre jobban figyeljenek oda mint 
korábban, mert ma a tömegkommunikáció mindent meghatároz. Nem mindegy, hogy mi jut 
el hozzánk. A kérdés az, hogy mi keresztények képesek vagyunk-e arra, hogy a társadalom 
keresztény magatartását formáljuk és alakítsuk? Képesek vagyunk-e arra, hogy a társadalom 
keresztény vonásait megjelenítsük? Ha képesek lennénk erre, akkor nem lejtmenetben 
lennénk, hanem növekednénk.  
 
Európában a kereszténység sorvad. Nem úgy jelenünk meg ebben a társadalomban, hogy ez 
vonzó lenne és olyan értékeket közvetítene, amelyek alól az emberek nem vonhatják ki 
magukat. Az emberek vágyakoznak arra, hogy az értékek jelen legyenek a világban és a 
mindennapi életükben. Mindig ezt kérik számon a politikusoktól, a vezetőktől.  
Méltatlankodunk, amikor ezeket nem jól képviselik. A kérdés az, van-e annyi erőnk, hogy 
megjelenítsük ezeket a vonásokat, amiket mi fontosnak tartunk? Úgy jelenítjük meg, hogy 
ezek alól nem vonhatják ki magukat az emberek? Ezek az értékek mind olyanok, amelyekre 
szíve mélyén minden ember vágyakozik. Ezeknek az értékeknek a megvalósítása nem 
egyszerű, nem könnyű.  Gondunk mindig abból adódik, hogy megvannak az eszmények, 
aztán mi kullogunk utánuk.  Ha ezekből valamennyit legalább átütően megjelenítenénk, 
akkor már valahol tartanánk. 
A mai evangélium kapcsán az a kérdés: Leszállt-e a mennyei Jeruzsálem? 
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Átvitt értelemben a kereszténység a földre szállt mennyei Jeruzsálem, amely sajátos 
vonásokkal rendelkezik. Látomásában leírja János apostol, hogy látta a mennyei 
Jeruzsálemet, amely leszállt. Az az apostol írja ezt, aki ismeri a földi Jeruzsálemet.  
Jeruzsálem neve azt jelenti: a béke óhaja. A nyelvészek még pontosítják: a béke városa. 
Évezredekkel ezelőtti levelekben már szerepel Jeruzsálem. Így írják: uru sali. Uru azt 
jelenti: a város, sali: a béke. A béke városa.  
 
Jeruzsálemet meghatározta a templom. Dávid és Salamon idejében Palesztinának vallási 
központja a templom lett. A templom sokszor elpusztult. Legutoljára Krisztus után 70-ben a 
rómaiak gyújtották fel véletlenül, nem akarták. Miért ne hihetnénk el, hiszen ők is látták 
ennek a templomnak a szépségét. Bár nem volt olyan szép, mint a salamoni templom, de 
Krisztus előtt 20-ban Heródes fölépítette. Ez fontos volt a zsidóknak. A templom az Isten 
lakhelye.  Az apostol látomásában az égi Jeruzsálemet látja. Az a szép templom elpusztult, 
akkor hogyan tovább? 
 
Az apostol azt üzeni az embereknek, akik szomorúak e miatt, - akik keresztények lettek, 
azok is értékelték a templomot, - hogy a földre szállt Jeruzsálemnek nincs temploma. Utal 
arra, hogy ez a jeruzsálemi templom nincs. De azt mondja, hogy ennek a földre szállt 
Jeruzsálemnek nincs is szüksége templomra, mert ennek a szentségi központja maga Jézus, 
a Bárány, - ahogy hallottuk az olvasmányban, - aki értünk Emberré lett, szenvedett, értünk 
megölték, de feltámadt. A szentségi középpontja ennek a földre szállt Jeruzsálemnek Jézus.   
 
Ebben a lelki Jeruzsálemben a hívők feladata megjeleníteni, megmutatni azokat a 
vonásokat, amelyek Jézusra emlékeztetnek. Világos a lelki kapcsolat. A keresztények 
feladata, - akik ebben a lelki Jeruzsálemben élnek, - megmutatni a világnak, az egész 
társadalomnak, mit jelent ez a földre szállt Isten országa? Mik azok a jellemvonásai, 
amelyek hatnak a társadalomra, mert ha nem hatnak, akkor a társadalom pogány lesz. A 
pogány társadalom nélkülözi azokat az értékeket, amely értékek által Jézus Krisztus 
megnemesítette az embert, az ember természetét, az emberi kapcsolatokat és egy másfajta 
rendező elv szerint jönnek létre a közösségek, a jézusi elv szerint.  
 
A társadalmunk helyzetét vizsgálva, mi keresztények nem vagyunk meghatározóan jelen 
ebben a modern világban és ez kommunikációs probléma. Nem tudjuk megmutatni azt a 
szeretetet, amit Jézus hirdetett. Nem tudjuk ezt jelenvalóvá tenni a mindennapjainkban, az 
emberi kapcsolatainkban. Csődöt mondunk, vagy tudjuk az igazságot, de az életvitelünk 
pogány. Mai szóhasználattal: a keresztény profil hiányzik a világból, a társadalomból, a 
jellem, a keresztény jellemvonások. Múltkor a rendőrök leállították az autókat és az 
autógumi profilját vizsgálták. Akinek az autógumija kopott volt, nem volt profilja, azt 
kiállították. Erről van szó. A profil, az arculat. Profilja csak annak az embernek lehet, akinek 
van egy eszmei vonatkozása, egy eszmei profilja, akihez igazodik. A mi számunkra ez: 
 

 Jézus Krisztus, aki az emberek felé fordul. 
 

Jézus mondotta: “Nem azért jöttem, hogy Nekem szolgáljanak, hanem...” Ennek a földre 
szállt Jeruzsálemnek és annak a közösségnek, amely ebben a Jeruzsálemben él a profilja ez: 
 

a másik felé fordulunk. Nem magunknak élünk. 
A modern világ gyakorlatilag ezen bukott meg. Oly mértékben elhatalmasodott az 
individualista gondolkodás, hogy így emberek már nem tudnak együtt élni. Ráadásul létre 
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jöttek a városok. Rengeteg ember él együtt. Nem ismerjük egymást, zavarjuk egymást, 
szenvedünk egymástól. Egy idegen világ jött létre. 
Kereszténységünk profilja ezt jelenti: mi nem magunknak élünk, hanem az emberek felé 
fordulunk. 
 
Ennek a mennyei Jeruzsálemnek három vonását írja le a mai üzenet.  
 Egyik vonása: a szeretet. 
 Másik vonása: a Lélek, aki megtanít mindenre és emlékeztet mindenre. 
 Harmadik vonása: a béke.  
 
A szeretet 
A szeretetről oly sokat beszélünk. Isten mindig más-más oldalról próbálja megértetni, hogy 
mennyire ez a döntő. Honnan van az ember első szeretetélménye? Az első 
szeretetélményünk tudatalatti. Anyánk karjaiban születik meg. Védettséget jelent. Nem azt 
jelenti a szeretet felnőtt emberek esetében, hogy szeresd felebarátodat, mint önmagadat. 
Nem ettől lesz keresztény, hanem attól, hogy tudja, hogy őt szeretik.  
 

Az ember tudja, hogy az Isten szereti őt. 
 
Ha ezt ő tudja és fölismeri, akkor magától értetődő lesz életében az a jellemvonás, hogy 
védelmet nyújt azoknak, akikre figyel és akiknek erre leginkább szükségük van.  
 
A Lélek 

- Majd elküldöm nektek a Lelket, aki megtanít mindenre és eszetekbe juttat mindent.- Eddig 
Jézus tanított. Ő figyelmeztette az apostolokat és a híveket sok mindenre. A Lélek mit tanít?  
Egyszerűen azt, hogy látjuk mi a valóság. Látjuk, valami fény világítja be a vonatkozásokat.  
El tudunk valamiképpen igazodni. A kereszténység a Lélek vezetésére tanít bennünket. 
Látni azt, amit látni kell. A Lélek emlékeztet. Ez nem valami szép emlékezés valamire, 
hanem az adott helyzetben a Lélek indítására az ember tudja, hogy mit kell tennie. Ez 
mindig kockázattal párosul. Kockázat nélkül nem lehet emberi kapcsolatban élni. Kockázat 
nélkül nem lehet keresztény életet élni. A Lélek emlékeztető feladata ezt jelenti, hogy az 
ember adott helyzetben fölismeri a tennivalókat. Ez mindig azt jelenti, hogy az ember nem 
magára gondol. Ez a másik vonása ennek a földre szállt Jeruzsálemnek.  
 
A béke 
Sokféleképpen határozták meg. Béke az, amikor nincs háború. Hányszor hallja az ember: 
De jó, nehéz az életünk, de legalább nincs háború. Biztos, van ebben igazság, Csakhogy a 
béke nem erről szól. A béke ennél sokkal de sokkal teljesebb. Jézus mondja: ”Az Én 
békémet adom nektek.” Én másképpen adom nektek ezt a békét, nem úgy ahogy a világ. 
Jézus születésekor a békét hirdetik az angyalok. Feltámadása után mindig így köszönti az 
apostolokat: “Békesség nektek, ne féljetek.” Mit jelent Jézus békéje? Jézus békéje abban áll, 
hogy ilyen körülmények közepette, mint ahogy Jézusnak teltek a napjai, nem értették meg, 
félreértették, de békéje volt. Ki is végezték egyszerűen azért, mert a világ nem tudott mit 
kezdeni Jézus stílusával, magatartásával, aki mindig a másik felé fordult. Zavarta az önző 
világot ez a jézusi magatartás. Az meg még inkább, hogy a nyomorultak, a kicsinyek felé 
fordult. Hogy lehet itt békéről szó? 
 

A béke ezt jelenti, hogy az adott helyzetben az ember tudja azt,  
hogy hova tartozik, kik azok, akik tőle várnak valamit.  

Várják az emberi magatartást. E nélkül nincs béke. 
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 Gondoljunk ma különösképpen is erre a földre szállt Jeruzsálemre,  
 amelynek szentségi középpontja Jézus. Csak Tőle tanulhatunk,  
 csak Tőle tanulva lesz profilunk, lesz jellemző az életünk  
 és olyan vonásokat jeleníthetünk meg ebben a világban,  
 amelyek jézusi vonások. Más vonásokkal kár foglalkozni.  
 Ez a küldetésünk. Kívánom, hogy ezt mindenki komolyan gondolja.  
 
Önök, akik itt vannak,vigyék, vigyék messzibbre és tegyék erre fogékonnyá az embereket, 
hogy ne fogyjanak el mellőlünk, amikor ezeket az igazságokat kommunikáljuk, hanem 
fölkeltsük az érdeklődésüket. A sorsukról van szó, az emberiség sorsáról, mindenképpen 
Európa sorsáról, a mi nemzetünk sorsáról. 
 

+  A M E N  + 
 

Imaszándék a Mi Atyánkhoz 
Kedves Testvérek! Imádkozzunk azért, hogy ebben az egyházellenes világban mi, akik 
kitartunk, meg tudjuk jeleníteni ezeket a jézusi vonásokat. Világosan kell látnunk, hogy a 
pogány gondolkodás elsősorban az egyházat szándékozik szétverni. Többször is elhangzott 
a magyar rádióban: az Egyházat el kell taposni. Minden további nélkül ilyeneket lehet 
mondani a szabadság, meg a jogok jegyében. Annak igazából örülök, hogy eltűrjük ezeket, 
bár lehet, hogy nem szabadna szó nélkül hagyni. Most a pedofíliával kapcsolatosan 
számtalan dolgot emlegetnek. Biztos, hogy voltak ilyenek, vannak ilyenek és lesznek 
ilyenek. Ezek időzített bombák, mert a pogány gondolkodás csak így tud uralkodni az 
embereken, ha az egyház hatását megszünteti. Szégyenletes dolgok, szörnyű dolgok. De azt 
nagyon jól tudja mindenki, hogy nincs csak fehér, meg  csak fekete. Jó lenne, ha ezek mellé 
a sötét dolgok mellé odatennénk mindazt, amit Istennek, Jézus Krisztusnak, 
következésképpen a kereszténységnek, az Egyháznak köszönhet az emberiség. Ha ezt a 
kettőt így együtt nem látjuk, akkor gondolkodásunkban, szellemiségünkben hazug emberek 
vagyunk. Imádkozzunk azért, hogy tisztuljon a gondolkodásunk. Kérjük az Isten segítségét 
a jövőben is.                            

Mi Atyánk...  
 
Szentmise befejezése   
Az áldással Isten mindig megerősít bennünket. Az áldással az fejeződik ki, hogy az élet Ura 
az Isten. Tőle indul ki az életünk, hozzá tart és közben pedig hordoz bennünket. Szükségünk 
van erre, hiszen Jézus mondotta: “Ha Engem üldöztek, titeket is üldözni fognak. Ha Engem 
szeretnek, titeket is szeretnek, ha Engem nem szeretnek, titeket sem fognak szeretni, mert 
nem ebből a világból vagytok, hanem annak a mennyei Jeruzsálemnek a polgárai, de ebben 
a világban. Ezeket a kérdéseket nagyon tisztán és világosan tegyük magunkévá. Ne féljünk 
ezektől a dolgoktól, mert a lelki békénket szolgálják, bármilyen furcsa. Mi ebben a világban 
egy másik világot képviselünk. Fontos, hogy legyen ehhez bátorságunk  
 

+  Á L D Á S  + 


